
 Anyagvizsgálók Lapja

 2023/I. lapszám

ISSN: 1215-8410 www.anyagvizsgaloklapja.hu 43

PORTRÉ - PORTRAIT

Hogyan lett a számítógépes prog-

ramozóból, villamosmérnökből 
akusztikus emisszióval foglalkozó 
fejlesztő?

Első munkahelyem a Videoton Számí-
tástechnikai Gyár Fejlesztési Intézete 
volt – Buda pesten, ennek közelében 
laktunk. Itt a cég egyik zászlóshajójá-
nak, a sornyomtatónak a fejlesztésével 
foglalkoztam, és mivel közel s távol én 
voltam az egyetlen oroszul is beszélő 
mérnök ezen a témán, a nemzetközi 
együttműködési tárgyalásokon is 
nekem kellett részt vennem. Így ismer-

kedtem meg a KFKI-MSZKI főosztályvezetőjével, Báti 
Ferenccel, akihez 1980 nyarán már szívesen átmentem 
volna dolgozni. Sajnos, abban az időben a KFKI-ban 
éppen felvételi zárlat volt, de egy véletlen folytán mégis 
lehetőség nyílott a KFKI egy másik intézetébe, az AEKI-
be átmenni. Így kerültem augusztusban az AEKI Mérés-
auto matizálási Osz tályára, mint az akusztikus-emissziós 
(AE) műszerfejlesztés hardver felelőse.

A téma irányítója Péter Attila osztályvezetőhelyettes 
volt. Ő ismertetett meg az AE technika részleteivel, 
fizikai alapjaival, és az általa már elkezdett elektronikai 
fejlesztésekből is sok mindent tudtam hasznosítani. Úgy 
gondolom, hogy minden későbbi esetleges eredményem 
nagyon nagy részben az ő által nyújtott támogatásnak is 
köszönhető.

Az AEKI-be kerülésem egyben igazi mélyvízbe ugrás 
volt: már az év végére össze kellett hoznom egy nagyon 
ad-hoc egycsatornás valamit, hogy a legalapvetőbb 
próbákat és kísérleteket elkezdhessük. Ezt a következő 
évben egy kísérleti négycsatornás készülék követte, 
mellyel már valódi – bár még eléggé kezdetleges – méré-
seket is végezhettünk. Az első igazi, ipari megbízások 
alapján végzett vizsgálatok is ezzel a műszerrel történ-
tek. Elkezdődött egy 32-csatornás nagyberendezés, egy 
Ikarus autóbuszba épített mozgó AE-laboratórium fej-
lesztése is. Ezek az eszközök képezik a hazai fejlesztésű 
AE berendezések első generációját. 

Beszélgetés Geréb Jánossal
Interview with János Geréb

Kérdező / Questioner: Tóth László1

A hazai roncsolásmentes vizsgálók Geréb Jánost úgy ismerik, mint az egyetlen olyan vizsgáló szakembert, 
aki a berendezéseit is önmaga gyártja. Neve elválaszthatatlanul összenőtt a „Defectophone” és „Sensophone” 
kifejezésekkel. Az anyagvizsgálati berendezések gyártóinak piacán pedig a Geréb és Társa Műszaki Fejlesztő 
Kft. fémjelzi az akusztikus emissziós vizsgálathoz, annak indikációinak elemzéséhez, értelmezéséhez kötődő 
tevékenységeket, valamint a széleskörű ipari alkalmazásokban szerzett tapasztalatokat.

A leghosszabb út is az első lépéssel kez-

dődik! A Te életutad hogyan kezdődött?

Szerencsés esetben mindenki életét alap-
vetően meghatározhatja az alaposan meg-
fontolt, kellően előkészített és sikeresen vég-
rehajtott pályaválasztás. Az én esetemben ez 
némileg félrecsúszott…

A budapesti Fazekas gimnázium mate-
matika tagozatos osztályában érettségiztem 
1971-ben, rengeteg nagyon tehetséges 
osztálytársammal együtt. Osztályfőnökünk 
Komlós Gyula „Bácsi”, matektanárunk Kőváry 
Károly „Kavics” volt. Én nem tartoztam a leg-
jobb matekosok közé, osztályzataim négyes 
és ötös között szórtak. Viszont harmadik és negyedik osz-
tályban a heti tíz matekórából kettő „Gépi programozás” 
néven futott. Ada-Winter Péter tanárunk hatására el is 
döntöttem: én számítógépes programozó leszek.

1971-ben Magyarországon ilyen egyetemi képzés csak 
a szegedi JATE-n indult. A családi tanács úgy döntött, 
hogy ha már ki kell repülnöm a családi fészekből és kol-
légiumba kell költöznöm, a lúd legyen kövér, és próbál-
kozzam először külföldi egyetemen. Erre kockázat nélkül 
volt is lehetőség, hiszen a felvételi procedúra ezekre - a 
döntéssel együtt - jóval megelőzte a hazai felvételiket. Ki 
is választottuk az „Elektronikus számítógépek” szakot egy 
szovjet egyetemen.

Az már csak Kijevben, az egy hónapos közös nyelvi elő-
készítőn vált nyilvánvalóvá, hogy az „Elektronikus számí-
tógépek” kifejezésben a hangsúly nem a „számítógépek” 
szón, hanem az „elektronikus” jelzőn van: ez az erősen 
szakosodott tanszék kifejezetten gyengeáramú, főleg digi-
tális elektronikai villamosmérnöki képzést nyújt. Szakmai 
szempontból ez számomra szinte a nulláról való indulást 
jelentette. Ez azért nem rettentett vissza, mert voltak köz-
tünk olyanok is, akik már amatőrködtek ilyesmivel, és tőlük 
átragadhatott rám is valami.

A Lvovi Műszaki Egyetemen a szakmai tárgyakat sok 
kiváló professzor, előadó és tanársegéd oktatta. Közülük 
rám a legnagyobb hatást Igor Mihajlovics Visencsuk tette. 
Egészen bizonyos vagyok abban, hogy miatta lett belőlem 
többé-kevéssé sikeres villamosmérnök.

1 Tisztelt Olvasó! Véletlenül se gondolja, hogy Skopál István babérjaira török. Ezt a rovatot Ő találta ki és gondozta is szorgosan. Mindnyájunk életében vannak 
azonban olyan periódusok, amelyek „egész embert” kívánnak. Geréb Jánost még Ő kérte fel interjúalanyként azzal, hogy a stafétabotot átveszem.
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Az AE vizsgálat során egy indikációt, egy „hangot” 
regisztrálsz. Honnan lehet tudni a hang forrását és 

annak fizikai hátterét?

A műszerezés és a hozzá tartozó számítógépes szoftver 
az AE technikának csak az egyik fele: még lényegesebb a 
hozzá tartozó fizikai, kristályszerkezettani, hullámterjedés-
tani és egyéb szilárdságtani, törésmechanikai, gépész-
mérnöki stb. tudás. Ezekhez az ismeretekhez a VASKUT 
csapatával a legelső mérésektől kezdve folytatott, sokéves 
együttműködés során jutottunk hozzá. Csak a legnagyobb 
tisztelettel tudok szólni Fehérvári Attiláról, aki – millió más 
feladata mellett – tudásának átadásában, valamint az AE 
vizsgálatok szervezésében, végrehajtásában, szakmai 
kiértékelésében fáradhatatlanul dolgozott.

Első piacképes berendezésed a Defectophone volt. 
Milyen előzmények után és mikor jelent meg?

Néhány évnyi tapasztalatgyűjtést követően már formá-
lódni kezdett az elképzelésünk arról, hogy milyennek is 
kellene lennie egy igazi AE műszernek. Ezt nagyon komo-
lyan vettük, rengeteget tanácskoztunk, egyeztettünk, még 
ipari formatervezőt is igénybe vettünk. Kialakult egy négy-
csatornás, könnyen hordozható, egyszerűen kezelhető, 
mikroprocesszorral vezérelt, számítógépes interfésszel is 
rendelkező műszer koncepciója. És 1984 végére megszü-
letett a Defectophone.

A Defectophone olyan lett, amilyenre megálmodtuk, 
sőt – a szüntelen hardver és szoftver továbbfejlesztések-
nek és bővítéseknek köszönhetően – még annál is jobb. 
Igazi piaci siker lett belőle, Magyarországon nagyon sok 
példányt adtunk el, de sok került a Szovjetunióba, sőt 
néhány más európai és ázsiai országba is. A felhasználók 
leginkább egyetemek, kutatóintézetek voltak, de több, ron-
csolásmentes vizsgálatokkal foglalkozó cég is belevágott 
az AE ellenőrzésekbe. Megoldódott az AE technikához 
értő, tanúsított szakértőgárda oktatása, kiképzése is. Sok 
publikáció született, hazai és nemzetközi konferenciákon, 
kiállításokon vettünk részt. Kialakult Magyarországon is 
az AE roncsolásmentes vizsgálati technikát alkalmazók 
kis közössége.

A hazai AE kutatások eredeti céljával összhangban a 
Defectophone-nal megkezdődtek a paksi atomerőműben 
is az AE vizsgálatok. Ezt a munkát kezdetben a KFKI és 
az ERŐKAR munkatársai végezték. A paksi reaktortartá-
lyok nyomáspróbája során ezek a mérések egyre bővülő 
csatornaszámmal, majd’ harminc éven át, egészen a paksi 
atomerőmű élettartam-növelését célzó munkák befejezé-
séig tartottak.

Hogyan alakult át a Defectophone készülék Senso-

phone műszerré?

Az 1990-es évek legelejére, miután számtalan vizsgá-
latban, mérésben vettünk részt, és jól ismertük a műsze-
rünk tulajdonságait és korlátait, továbbá megismertük az 
AE technika aktuális eredményeit a világban, számomra 

nyilvánvalóvá vált, hogy ezeket a korlátokat a Defectophone 
koncepciójával már nem léphetjük át. A mikroelektronika 
és a számítástechnika fejlődése is lehetővé tette, hogy 
kardinálisan új berendezést hozhassunk létre. Ez sajnos 
a KFKI keretein belül nem látszott lehetségesnek, ezért 
két kollégámmal együtt elhagytuk az Intézetet, és egy kis 
kft által biztosított ajánlattal élve nekiláttunk a fejlesztés-
nek. Két év megfeszített munka után az új Sensophone 
műszernek két úgy-ahogy működő, de még csak kísérleti 
őspéldánya állt rendelkezésünkre.

A rendszerváltást közvetlenül követő évek gazdasá-
gi örvényei sajnos ekkorra maguk alá temették a kft-t. 
Kénytelenek voltunk mindhárman új állás után nézni, 
félbeszakítva a munkát. Egymással és az AE szakmával 
azért kapcsolatban maradtunk, de a fejlesztést néhány 
éven át szabadidőben, hobbiként folytathattuk csak.

És egyszer csak, szinte égi ajándékként azért, hogy 
nem engedtük kihunyni a tüzet, megrendelést kaptunk egy 
32-csatornás Sensophone berendezésre. A megrendelést 
az ÁEF Kft. közvetítette nekünk, és ők finanszírozták az 
alkatrészbeszerzéseket is. Végül, a rendelés teljesítésé-
vel visszaigazolódtak az erőfeszítéseink, melyekkel átvé-
szeltük a legnehezebb éveket.

Hasonló konstrukcióban, továbbra is az ÁEF Kft-n 
keresztül, a 2000-es évek elejéig még több, különböző 
kivitelű, kisebb csatornaszámú Sensophone AED-40 
műszert is értékesítettünk Magyarországon. Az igazi áttö-
rés azonban még váratott magára.

Mintegy fél évszázada szakmai és baráti szálak fűz-

nek két kijevi intézethez, a Szilárdság Problémái 
Kutatóintézet és a Paton hegesztési intézet munka-

társaihoz. Ez utóbbi igazgatója L. M. Lobanov – aki 
többször is volt hazánkban – sokszor dicsérőn emle-

gette neved és gyümölcsöző együttműködésteket. Mi 
is rejlik e mögött?

A nyolcvanas évek közepétől az akusztikus-emissziós 
témakörben is elindult egy KGST-n belüli nemzetközi 
együttműködés. Ebben a vezető szerepet a kijevi Paton 
Elektrohegesztési Kutatóintézet játszotta. Évente, más-
más tagországban voltak találkozók, eszmecserék, és eze-
ken – hagyományosan, mint a témában egyetlen oroszul 
beszélő – magyar részről mindig én vettem részt. Amikor a 
kijeviek megismerkedtek a mi új műszerünkkel, az annyira 
megtetszett nekik, hogy abbahagyták a már elindított saját 
fejlesztésüket, és teljesen átálltak a Defectophone alkal-
mazására és otthoni terjesztésére. 

A rendszerváltás persze ennek is véget vetett. A KFKI és 
a Paton intézet közötti kapcsolat is megszakadt, és ebben 
talán az is közrejátszott, hogy én elhagytam az Intézetet. 
De a rákövetkező 10 évben – bár sokat próbálkoztam – 
nekem sem sikerült kapcsolatban maradnom velük.

És egyszer csak, ismét „szinte égi ajándékként azért, 
hogy nem engedtük kihunyni a tüzet”, 2001-ben a kijeviek 
újra jelentkeztek. Kiderült, hogy egy sikertelen műszerfej-
lesztési kaland után, amikor már égető eszközhiányban 
szenvedtek, megint az eszükbe jutottam.
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Ettől kezdve a Paton intézet és köztem, majd 2002-től 
az akkor létrejött Geréb és Társa Műszaki Fejlesztő Kft-vel 
valóban szoros együttműködés indult. Ez a mi részünkről 
hardver- és szoftverfejlesztési feladatokat és Sensophone 
műszerszállítást jelentett, ők saját szoftverrendszert és 
alkalmazásokat fejlesztettek, érzékelőket gyártottak, meg-
rendeléseket szereztek, üzembehelyezést, szervízelést, 
támogatást nyújtottak egészen a legutóbbi időkig. A fon-
tosabb üzembehelyezéseken én is mindig a helyszínen 
voltam, de ők is többször ellátogattak Magyarországra, 
hogy egy-egy érdekesebb kísérletben, fontosabb közös 
vizsgálatokban részt vegyenek.

Nyilvánvaló, hogy a minőségi ipari berendezésfejlesz-
tés komoly szakmai felkészültségű fejlesztői munkaerőt, 

jelentős költségráfordítást igényel. Bevételek nélkül egyet-
len cég sem képes ezt hosszabb távon biztosítani. Ezért 
lett döntő jelentőségű a Paton intézettel folytatott szoros 
szakmai és üzleti kapcsolat, mely lehetővé tette, hogy a 
ma már negyedik generációs, Sensophone márkanevű 
akusztikus-emissziós berendezéscsalád a folyamatosan 
fenntartott fejlesztések nyomán ma is egyértelműen kor-
szerű legyen és olyan is maradjon, a magyar és az ukrán 
piacokon szinte egyeduralkodó, de az egyéb nemzetkö-
zi piacokon is egyre erőteljesebben megjelenő szerepet 
játsszon. 

Ilyen szoros szakmai és nyilvánvaló emberi kapcsola-
tok és az Internet adta technikai lehetőségek alapján már 
természetesnek tekinthető az, hogy az AE vizsgálatok 
helyszíne és az on-line jelfeldolgozás földrajzi helyei akár 
jelentős távolságban lehetnek egymástól. Ezt meggyőző-
en igazolták 5 m3-es hajdúszoboszlói tartályok (helyszíni) 
felszakító vizsgálatának tapasztalatai is. Ennek eredmé-
nyeiről, tapasztalatairól részletes beszámoló is készült 
(Anyagvizsgálók Lapja, 2019/III. 34-45. old).

Kedves János! Nagyon köszönöm, hogy betekintést 
engedtél életedbe, szakmai pályád kialakulásába és 

annak eredményeibe. Most értettem meg igazán, hogy 

miért is találkozhattam fényképeddel egy Boris Paton, 
az Ukrán Tudományos Akadémia elnökének előszavá-

val írt, igazán szép kivitelű könyvben, amelyet 2019-ben 
kaptam Lvivben a szerzők egyikétől. Tevékenységed 
elismeréséül álljon itt e kép a következő generációk 
biztatására. Neked pedig nagyon jó egészséget kívá-

nok szakmád képviselőinek és jómagam nevében is.

AnyAgvizsgálók lApjA újrA nyomtAtott változAtbAn

16 év után újra kézbe vehetik 

az olvasók 

az Anyagvizsgálók Lapját!

A lap újjászerveződött csapatának köszönhetően az első 

nyomtatott verzió 2022-től elérhető. 

A nyomtatott kiadvány negyedévente – teljesen megegyező 

tartalommal, mint az online letölthető számok – előfizetéses 

formában jelenik meg.

Amennyiben igényt tartana rá, kérem jelezze  

a MAROVISZ felé az alábbi email címen:

marovisz@marovisz.hu

Geréb János előadást tart (2003)
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